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 В ЄДНОСТІ – СИЛА НАРОДУ
          ГАЗЕТА ВИХОДИТЬ З 25 СЕРПНЯ 1990 РОКУ

ÁÎÉÊIÂÙÈÍÀ
         НАРОДНИЙ ЧАСОПИС ТУРКІВЩИНИ

Сьогодні, 10 листопада, святкують золоте весілля
жителі с.Завадівка Марія та Онуфрій Павлики. З цією
прекрасною датою спільного життя дорогих сестру та
швагра щи-
росердечно
і з любов’ю
вітають сес-
три Люба з
сім’єю, Оль-
га з сім’єю,
Оксана з
сім’єю і ба-
жають юві-
л я р а м
м і ц н о г о
здоров’я з
роси і води,
світлої радості в житті, невсипущої життєвої енергії, ро-
динного затишку, та ще довго і щасливо прожити в Гос-
подній опіці. До того ж рідні дарують їм такі віршовані
рядки:

Хай щастя не відходить від порога,
А Матір Божа Вас до серця пригорта,
А доля, подарована від Бога,
Цвіте трояндами на многії літа!
Хай поруч з Вами Ангел  Ваш летить,
Оберігає завжди і усюди.
Нехай дарує радість кожна мить
Родина любить, поважають люди.

ПОНОВЛЕННЯ ІВАНА СІЧАКА
НА РОБОТІ – НЕЗАКОННЕ

Минулого тижня Львівський апеляційний суд скасу-
вав рішення Турківського районного суду про поновлен-
ня на посаді директора Верхньояблунського ЗЗСО І-ІІІ
ст. Івана Січака.

– Ми довели в суді апеляційної інстанції законність
звільнення директора за здійснення аморального проступ-
ку, – написав на своїй сторінці у соцмережі адвокат Дмитро
Швець, який представляє інтереси відділу освіти, культури,
туризму, молоді та спорту Боринської селищної ради та Вер-
хньовисоцької громади.

Зрозуміло, що попереду ще суд вищої касаційної інстанції,
яким, скоріш за все, скористається Іван Січак. Як ми уже
повідомляли, директора  відсторонено від посади, а обо-
в’язки керівника виконує завуч Романія Савчак. У школі
відновлено звичний навчальний процес.

Василь ВАСИЛЬКІВ.

ÄÀÍÎ ÑÒÀÐÒ ÎÑÂ²ÒÍ²É ÐÅÔÎÐÌ²
На останній сесії Турківської міської ради нарешті

дано старт реформі закладів освіти. Йдеться про
перспективне пониження у ступені Хащівського та
Радицького ЗЗСО І-ІІ ст. На думку деяких депутатів,
реформу в освіті треба було розпочинати років 10
чи 15 тому. У такому випадку сьогодні ми б мали
якісний і добре налагоджений навчальний процес,
забули, що таке молокомплектні школи і не притя-
гували, як кажуть, за вуха на дистанційне навчання
дітей, які  проживають за кордоном, успішно навча-
ються у тамтешніх школах і не виходять на дис-
танційку, тому що їм цього абсолютно не треба. А
ми тут,  в Україні, обманюємо самі себе і державу,
яка виділяє на це кошти.

Згадуване рішення Турківської міської ради про про-
ведення громадських обговорень щодо реорганізації,
шляхом перетворення та перейменування закладів ос-
віти в Хащові та Радичі, стало необхідним. Як повідомив
депутатам начальник відділу освіти, культури та туризму
Михайло Блажівський, таке рішення є необхідним, тому
що Львівська військова адміністрація заблокувала, че-
рез те, що не відбуваються освітні реформи, надання
двох «Школяриків» у 2023 році. А у  ситуації, що склала-
ся, маючи рішення про освітню реформу, можливо вда-
сться отримати бодай один шкільний автобус.

Педагогам та жителям цих сіл не варто панікувати,
адже, згідно прийнятої Урядової концепції про транс-
формацію освітньої мережі, такі школи у 2025 році бу-
дуть автоматично понижені в ступені.

Наразі рік триватимуть громадські обговорення про-
екту даного рішення, який буде розміщено на офіційно-
му сайті Турківської міської ради, а вже потім депутати
приймуть остаточне рішення...

Василь ВАСИЛЬКІВ.

ГРАФІК КАНІКУЛ 2023/2024
Цей навчальний традиційно розпочався 1 вересня,

але триватиме аж до 28 червня 2024 року. Це зроблено
для того, аби кожен регіон, відповідно до безпекової
ситуації, міг самостійно ухвалювати рішення стосов-
но форми та тривалості навчання й відпочинку.

Попередньо канікули цього року заплановано за таким гра-
фіком:

- зимові – з 23 грудня 2023 року до 7 січня 2024 року;
- весняні – із 25 до 31 березня 2024 року;
- літні – з 1 червня 2024 року до 1 вересня 2024 року.
Разом із тим, компенсаторні заняття для подолання освітніх

втрат, атестація та інші заходи, передбачені освітньою про-
грамою, можуть тривати до 28 червня 2024.

Для учнів перших класів додаткові тижневі канікули запла-
новані з 19 до 25 лютого 2024 року.
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«Пишаюся, що саме
Львівщина стала осеред-
ком таких важливих
проєктів на підтримку на-
ших військових формувань.
Сьогодні ми передаємо ще
понад 300 бойових пташок.
Така техніка є очима бійців

на передовій, бо вони мо-
жуть відстежувати пере-
міщення особового складу
ворога, а також ефективно
вражати живу силу точними
ударами. На цьому проєкт
точно не завершується, на-
впаки – набирає обертів.
Дякую нашим захисникам і
захисницям за міцну оборо-
ну!», – зазначив начальник
Львівської ОВА Максим Ко-
зицький.

Дрони українського ви-
робництва, окремі комп-

лектуючі закупляли за кор-
доном. Згідно з технічними
характеристиками, один
такий дрон-камікадзе
може летіти на відстань 15
кілометрів, з додатковим
навантаженням заряду
ручного протитанкового

гранатомета (РПГ) – понад
6 кілометрів.

«Майже 800 дронів у ме-
жах проєкту «Вій» уже до-
помагають нашим військо-
вим на фронті. Вони приси-
лають відео, де видно, як,
завдяки безпілотникам,
знищують ворожі БМП, тан-
ки, катери, бліндажі, авто-
мобільну техніку, станції
радіоелектронних засобів
розвідки. Бачимо, що цей
проєкт дійсно ефективний»,
– наголосив представник

благодійного фонду Ко-
зицького Степан Козиць-
кий.

FPV-дрон – універсальна
річ, оскільки його можна
відносно легко переоблад-
нати для виконання різних
завдань: скид боєприпасів
на ворожі цілі чи застосо-
вувати як дрон-камікадзе.
На відміну від «мавіків»,
FPV-дрони, що обладнані
спеціальними передавача-
ми, здатні літати в умовах,
коли сигнал глушиться во--
рожим радіоелектронним
сигналом (РЕБ). 103-тя
бригада Сил тероборони

ЗСУ Львівщини, яка давно
воює на передовій, активно
використовує ці новітні тех-
нології.

«Кожен переданий на
фронт дрон дорівнює збе-
реженому життю наших
військових. Для нашої бри-
гади це надзвичайно важ-
лива передача, адже в
штабі бригади тепер є рота
ударних безпілотних апа-
ратів. Окрім технічного за-
безпечення, на фронті
потрібні вмотивовані люди.
Тому закликаю долучатися

до лав нашої бригади та
особисто спробувати нову
техніку на полі бою», – на-
голосив командир 103-ї
бригади Сил ТрО Валерій
Курко.

Нагадаємо, проєкт «Вій»
стартував у травні цьогоріч.
Станом на сьогодні, на по-
треби військових БФ Ко-
зицького вдалось переда-
ти уже 1150 бойових дронів.
Інвестували у цей проєкт 1
мільйон доларів. Про конк-
ретні приклади ефективної
роботи на полі бою переда-
ної техніки розповів Михай-
ло Ухман – доброволець,
який воював у Мар’їнці та
Пісках на Донеччині.

«Співпрацю зі Львівською
ОВА ми розпочали вже
давно. Перший дрон від
фонду Козицького, який
нам передали в травні, до-
поміг знайти позиції воро-
жої піхоти та знищити їхній
особовий склад. Тоді росія-
ни наступали на Мар’їнку.
Водночас ми отримували

багато автомобілів зі
Львівщини. Один такий
транспорт допоміг вивезти
тіла наших загиблих захис-
ників, які потрапили в засі-
дку біля Авдіївки», – под-
ілився Михайло. До слова,
Михайло Ухман є режисе-
ром  фільму «Шлях по-
колінь», який нещодавно
вийшов у прокат. Події
стрічки відбуваються у 2014
році. Частину коштів з про-
дажу квитків скерують на
дрони для ЗСУ.

Ó ÌÅÆÀÕ ÏÐÎªÊÒÓ «Â²É» Â²ÉÑÜÊÎÂÎÑËÓÆÁÎÂÖßÌ ÍÀ
ÔÐÎÍÒ ÏÅÐÅÄÀËÈ ÙÅ ÏÎÍÀÄ 300 ÁÎÉÎÂÈÕ ÄÐÎÍ²Â

Проєкт стартував у травні 2023 року. Відтоді
на фронт передали уже 1150 дронів.

У середу, 1 листопада, у межах проєкту «Вій», та
ініціативи «1000 дронів для України», благодійний фонд
Козицького передав на потреби військових бригад 309
бойових FPV-дронів. Сучасну техніку для знищення
ворога отримали 103-тя та 125-та бригади Сил те-
роборони, бригада Національної поліції «Лють», 77-ма
десантно-штурмова бригада. Найбільшу кількість, а
саме 150 бойових «пташок», отримала 110-та окре-
ма бригада, яка зараз воює на Авдіївському напрямку.
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Направду Петро Іванович заслуго-
вує на це звання, адже зробив над-
звичайно багато для популяризації
Турківщини та бойківського краю вза-
галі, та, більше того, за його активно-
го сприяння, впродовж десятиліть,
було вирішено багато господарських
проблем нашого краю. Тому й
недаремно в пам’ятному дип-
ломі вказано, що Петро Івано-
вич – батько Всесвітніх Бойкі-
вських фестин, і удостоєний
цього почесного звання за ва-
гомі трудові досягнення, актив-
ну участь у відродженні та збе-
реженні бойківських традицій
і культури, видатні особисті
заслуги перед містом, його
громадою та Українською дер-
жавою. Почесну відзнаку йому
вручив міський голова Ярос-
лав Паращич, побажавши доб-
рого здоров’я та подальших
плідних успіхів в царині відрод-
ження та збереження бойкі-
вської культури. А присутня на
зібранні – помічник депутата Верхов-
ної Ради України Андрія Лопушансь-
кого Ірина Кіра передала вітання від
народного обранця та вручила пода-
рунок та персональний сертифікат на
відпочинок у СПА-центрі «Женева».

Без всякого перебільшення, Петро
Іванович є заслуженим, відомим і по-
шанованим бойком. Я не знаю, чи був
у нашому краї хтось, хто б стільки разів
зустрічався і обговорював широкий
спектр важливих проблем з прем’єр-
міністрами України, віце-прем’єрами,
депутатами Верховної Ради, міністра-
ми, головами обласних адміністрацій
та обласних рад. І кожна зустріч дава-
ла якийсь результат. Колись масштаб-
ний, а іноді не зовсім значний. Але

поступ і розвиток завжди був присутній.
Це відзначали посадовці різних рівнів,
з якими Петро Іванович мав добрі
дружні стосунки. З багатьма підтримує
їх і сьогодні.

Днями 76-річного Петра Івановича
було звільнено із посади методиста

закладу культури. Таке рішення по-
різному оцінюють ті, хто знає його.
Хтось однозначно каже: «Міг би пра-
цювати і далі…», інші – «Уже напра-
цювався, нехай іде на відпочинок».
Особисто я, не акцентуючи на персоні
орденоносця, заслуженого працівни-
ка, притримуюся думки, що людина,
яка вийшла на пенсію, має передати
знання та досвід молодим і залиши-
тися добрим порадником і консуль-
тантом. Але це – взагалі, а не персо-
нально. Учора, у День працівників
культури та мистецтв, в обідню пору,
зателефонував Петру Івановичу, щоб
привітати із професійним святом. Ска-
зати, що він був утішений, – нічого не

сказати. Було відчутно, що перепов-
нений радістю і увагою. Висловивши
свої побажання, я запитав: “Напевне,
з нагоди свята, Петре Івановичу, має-
те багато вітальних дзвінків?”, але у
відповідь почув песимістичне, і навіть
розпачливе: “Так, телефонував ще го-
лова міської ради Ярослав Паращич
та його перший заступник Олег Гриш-
канич, однак ніхто з моїх колег, яких я
вчив, і з якими пліч-о-пліч працював
декілька десятиліть, наразі про мене
не згадав. Упродовж минулох років, у
день професійного свята, таких при-
вітань було сотні...”.

Як стало відомо, сьогодні, коли
наша газета уже вийшла в друк, має
зібратися позачергова сесія Турківсь-

кої міської ради і, обго-
воривши персональну
долю Петра Косачевича,
визначити йому посаду
з невеликою оплатою в
культурній царині. Де-
тальніше про це рішен-
ня ми повідомимо до-
датково.

А щодо майбутніх по-
чесних громадян Туркі-
вської громади, то ми
уже маємо декілька
звернень читачів, які
просять оприлюднити
на сторінках газети текст
Положення про поря-
док присвоєння цього
титулу, адже не всі ма-

ють можливість ознайомитися з ним
на сайті міської ради. Зокрема таке
зацікавлення мають жителі с.Ільник,
вважають, що його варто присвоїти
їхньому земляку, знаному фахівцеві в
нафтогазовій галузі, завдяки якому
Турківщина отримала газ, – Іллі Риб-
чичу. Кажуть, що громада працює над
клопотанням.

І ще одна ремарка… Активісти гро-
мадських організацій і політичних
партій просять міську раду, щоб кан-
дидатури номінантів були винесені на
всезагальне обговорення, і рішення
приймалося консолідовано, не лише
депутатами міської ради, а й широким
загалом.

Василь ВАСИЛЬКІВ.

Не так давно сесія Турківської міської ради прийняла рішення про вста-
новлення звання «Почесний громадянин Турківської громади». Відповідно
розроблено і проголосовано Положення, де визначено критерії, за якими
присвоюватимуть це звання. Воно опубліковано на сайті міської ради. А
на останній сесії було вручено уже перший диплом. Його номінантом став
голова МГО «Світовий Конгрес Бойків» і Координаційного центру фес-
тин і конгресу, нагороджений почесною грамотою Верховної Ради Украї-
ни, кавалер ордена «За заслуги» ІІІ ступеня, Заслужений працівник куль-
тури України, колишній багаторічний директор районного Народного
дому, а в недавньому – провідний методист КЗ «ЦК Турківської міської
ради», знаний далеко за межами України Бойко Петро Косачевич.

ÏÅÐØÈÉ «ÏÎ×ÅÑÍÈÉ»
Ó ÒÓÐÊ²ÂÑÜÊ²É ÃÐÎÌÀÄ²
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ÍÀÐÎÄÍÈÉ ÏÐÎÑÂ²ÒÍÈÊ
Консолідаційна сила, яка міцнила-

ся дивовижною етносвідомістю усьо-
го народу, виявилася для завойовників
незборимою. Народ саморефлексив-
но творив своє життя в усіх його про-
явах і плекав свою еліту. Еліта також
не давала зупинитися, вела до свобо-
ди.

Українцям потрібні були не лише
національні будителі, постаті із смо-
лоскипом патріотичної ідеї в руках,
але й місцеві лідери, які б працювали
на те, щоб національне життя тепли-
лося в кожній оселі, у кожному селі,
містечкові й місті.

Величну національну місію на само-
творення й самовідстоювання свого
національного буття боронили на-
родні просвітники: священники (Гре-
ко-католицької і Православної цер-
ков), учителі, сільська й міська інтел-
ігенція (інтелігент - той, хто свідомо й
одержимо відстоює свої національні
цінності). Україна була багата такими
подвижниками. У Галичині в XIX ст.
товариства ім. Шевченка і «Просвіти»
завбачливо створили галицькі інте-
лектуали.

Історично незабутню одержиму
працю галицьких будителів М. Шашке-
вича, Я. Головацького, І. Вагилевича
підхопили наступні покоління
сільської інтелігенції, зокрема бать-
ко й син Устияновичі, А. Могильниць-
кий, О. Роздольський, В. Охримович,
родина Озаркевичів, Рошкевичів та
багато-багато інших.

Просвітницький рух, політичний ро-
мантизм створили підґрунтя для ре-
волюційних визвольних виступів на
початку XX століття.

Російсько-комуністична окупація
жорстоко розправилася з національ-
ним романтизмом за соборність, од-
нак не знищила високих національних
прагнень, оскільки ідея незалежності
була в кожного українця в душі, а особ-
ливо в Галичині, де створено собор-
ницький рух під проводом Степана

Бандери.
Із забороною і знищенням мережі

«Просвіти», придушенням визвольно-
го повстанського руху громадський
національно-виховний процес посту-
пився нелегальному сімейно-родин-
ному патріотичному вихованню. Про-
те й у такому, по-супостатськи органі-
зованому, кагебістському режимі про-
явили себе постаті, які за найменших
можливостей прагнули розбудити на-
ціональний інтерес, закласти віру.

Винятковим педагогом, одержимим
національною ідеєю, був учитель
історії Славської середньої школи,
відомий учений-фольклорист, дослід-
ник героїзму Української повстанської
армії і Бандерівського руху, старший
науковий співробітник Інституту наро-
дознавства НАН України, народний
депутат Верховної Ради України тре-
тього скликання Григорій Дем’ян.

ÇÀ ÏÎÊËÈÊÀÍÍßÌ -
ÏÅÄÀÃÎÃ
Ще задовго до безпосередньої

зустрічі з Григорієм Дем’яном, я, учень
6-го класу, засвоював пізнавальні на-
вики, так би мовити, транзитом - че-
рез мого брата Михайла, який уже
навчався у Славській школі. Досить
швидко увібрав настанови, які поля-
гали в самодисципліні не лише в по-
буті, але й у ставленні до батьків, ро-
дини і, щонайбільше, у вивченні історії
та культури рідного краю.

У 9-му класі Славської школи я з
нетерпінням чекав на зустріч із учите-
лем. Урок історії розпочався як звик-
ло, але далі подання матеріалу мене

захопило. Не пам’ятаю, про що йшло-
ся, але сталося головне: я довірився
вчителеві, про якого знав від брата. Із
сьогоднішнього бачення можна оці-
нювати особливий дар і методику вик-
ладання історії, а тоді я на підсвідо-
мому рівні переймався історичними
подіями, фактами, а найсуттєвіше -
висновками й узагальненнями. Зго-
дом мені й моїм однодумцям стануть
зрозумілі підсилені акценти, коли йти-
меться про визвольні війни інших на-
родів. А з яким запалом і піднесен-
ням учитель оповідав про козацькі
звитяги, княжі походи, повстання Кар-
мелюка, Довбуша! З повагою мовив
про процес творення української куль-
тури у всіх її проявах -традиціях, літе-
ратурі, філософії, малярстві, архітек-
турі тощо. Цього вчитель нікому не
нав’язував, але більшість учнів нама-
галася цілковито освоїти цей матері-
ал і саме в такій інтерпретації. Згодом
ми навчимося вбирати потрібне з інто-
нації і наголосів вчителя.

Григорій Дем’ян був невтомний. Для
повнішого запам’ятовування він про-
водив безліч вікторин: з української
історії, культури і краєзнавства, з пи-
тань літератури, з малярської культу-
ри, з народно-традиційних набутків.
Участь учнів була винятково великою,
що дратувало ідеологічного цербера
школи, завуча, - того, хто «дарував»
нам радянську владу і світле май-
бутнє. Пригадую, з якою наполегливі-
стю школярі масово шукали в бібліо-
теці інформацію про українських ху-
дожників, письменників, гетьманів.

Â²ÄÂÀÃÀ ÏÀÒÐ²ÎÒÀ
Щоб більше солідаризувати, орган-

ізувати в певну структуру нестримну
юнь, Григорій Дем’ян запропонував
краєзнавчі гуртки. Учитель майже ле-
галізував заборонені московським
урядом пластунські структури.

Сьогодні дивуємося винахідливості
і сміливості Григорія Дем’яна. Ми фак-
тично займалися за пластунськими
виховними принципами й настанова-
ми. Завуальовуючись якимось ра-
дянським гаслом, у краєзнавчих гурт-
ках вивчали свої традиції, записували
фольклор, легенди, перекази свого
краю, пізнавали місцеву флору й фау-
ну тощо. Кількаденні гірські походи
стали традиційними, під час яких гар-
тувалися дух і тіло молодих людей. Це

ÏÎÄÂÈÆÍÈÖÜÊÀ ÏÐÀÖß
Â×ÈÒÅËß É ÍÀÓÊÎÂÖß
(СВІТЛІЙ ПАМ’ЯТІ ГРИГОРІЯ ДЕМ’ЯНА)

Особливість української національної історії полягає в тому, як орган-
ізована людність творить усвідомлену необхідність самозахисту й оп-
іки над усім набутим на кожному клаптику етнічної землі. Нашому наро-
дові вдавалося не тільки самоутверджуватися, але й забезпечити гідний
розвиток усіх сфер буття: духовної, культурної, господарської, соціаль-
ної, однак він не спромігся на стале утвердження державності.
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були мандрівки до перлин Карпат -
Синевирського озера, на полонину
Боржава, навіть на Говерлу. Неодмі-
нним елементом цих походів були
краєзнавчі конкурси, літературні вечі-
рки при ватрі.

Сьогодні дивуєшся, як вишукано й
цілеспрямовано віднаходив Григорій
Дем’ян різноманітні форми, щоб лю-
бов до Батьківщини стала святою.
Організувавши спортивні секції з тури-
стичного багатоборства й орієнтуван-
ня на місцевості, зумовлював небува-
лий молодечий ентузіазм до цієї спра-
ви. Разом з Учителем ми опанували
майстерність туристичної техніки й
орієнтування. Ми настільки володіли
цим видом спорту, що нам до снаги
було вибороти чемпіонські місця не
лише обласних, а й республіканських
злетах. Коли нам вдалося випереди-
ти дорослі збірні команди України й
Молдови, то ті з обуренням і здивуван-
ням вигукнули: «Що вони, на крилах
летіли, чи що?» Так, ми летіли на кри-
лах із своїм учителем. Чемпіонські
місця давали нам можливість
здійснювати автобусні поїздки по Ук-
раїні. Незабутньою стала багатоден-
на поїздка до Канева з нагоди 150-
річчя з дня народження Кобзаря.

Григорій Дем’ян виховував нас за
пластунською програмою: «Сильно!
Красно! Обережно! Бистро!» Ми не
декламували, а розуміли, що найви-
щими цінностями мали стати для нас
Бог і Україна. Для більшості його учнів,
а можливо і для всіх Бог і Україна ста-
ли найвищими цінностями, а со-
борність - метою. Здруженість і дові-
ра учнів Григорія Дем’яна гартували-
ся і випробовувалися поміж учнями.
Важливо було скерувати нас у гідне
морально-етичне русло, давши зрозу-
міти сенс життя. Прикладом може
бути те, що Вчитель нам давав читати
заборонену літературу про Б. Лепко-
го, М. Грушевського, Ю. Липу, С. Пет-
люру, С. Бандеру та про багатьох
інших діячів української політики. Чи-
тали ми ці книжки все-таки крадько-
ма: то в гуртожитку, пропускаючи деякі
уроки, то накладаючи інші обкладин-
ки, то беручи на неділю додому.

Таких здружених нас було кілька
десятків. Поза дозволом учителя, ми
самі вдавалися інколи до небезпеч-
них витівок. На добре проглядуваній
великій території, поблизу туртабору
«Полонина», молоді смерічки поса-
дили в формі серпа й молота, заклав-
ши природний парк радянської сла-
ви. Дуже стривожилися районне КГБ,
міліція, партійні структури, що хтось
посмів зруйнувати «радянську славу»,
вирвавши усе насадження. Нам було
незручно, що жорстоко повелися із
саджанцями, зате серп і молот не
вкоренилися в нашу землю, у наше
національне єство.

ÁÎÐÅÖÜ ÇÀ ÓÊÐÀ¯ÍÑÜÊÅ
ÞÍÀÖÒÂÎ

Настали великі урочистості з наго-
ди прийняття у комсомол. За прото-
колом прибуло багато чиновних гос-
тей, і всі не могли збагнути, як урочис-
тий стіл був цілком залитий чорнилом,
що аж скапувало на підлогу.

А як ми застерігалися від росі-
янізмів! Був запроваджений інститут
покарання - штраф. Григорій Дем’ян
наче того не помічав і про подібні си-
туації з нами не обмовився ані сло-
вом. Ми переживали, що церберські
служби підозрювали в цьому вчителя.

Зовсім невимушено нас було залу-
чено до збирацької праці. Раз у раз
оголошували конкурс на збір фольк-
лорних матеріалів від батьків, роди-
ни, фольклор села тощо. Були й тема-
тичні конкурси-легенди про опришків,
мікротопоніми, походження сіл.

Пригадую, що від мами записав ба-
гато балад. Не думаю, що це був якіс-
ний запис, але він виявив маму як
щедрого носія фольклору. Не один раз
Григорій Дем’ян буде розпитувати й
нотувати з маминих уст фольклор і
подасть до друку в багатьох фольк-
лорних збірниках. Та ще один вихова-
нець учителя, мій односельчанин Ва--
силь Сокіл, зафіксує чимало народ-
нопісенного багатства і видасть
збірник «Фольклорні матеріали з от-
чого краю».

Зустрічі з відомими українськими
постатями були незабутніми, відбува-
лися надзвичайно зворушливо й емо-
ційно. Досі пам’ятаю педагогічні на-
станови й розповідь письменника Б.
Антоненка-Давидовича, войовничого
борця за українське слово навіть у
радянські часи, ученого-славіста Пуш-
каря та багатьох інших діячів науки й
культури.

Григорій Дем’ян, якщо образно вис-
ловитися, тоді організував фронт бо-
ротьби за українське юнацтво, сміли-
во залучивши до нього здебільшого
небезпечні методи виховання, щиро
й талановито. Ця щирість і одер-
жимість була всесильною, захопила
молодь і бісила владу, яка стала без-
силою перед учителем. Він переміг, бо
безмежно любив свій край, Україну -
понад своє життя! Це справді «Учи-
тель від Бога». Григорій Дем’ян здо-
був величезну повагу серед своїх учнів,
у чому немає йому рівних. Зерна на-
уки, які посіяв учитель, проросли
цінними плодами. Його вихованці -
науковці, учені державного рівня, а
головне - порядні громадяни України.

Степан ПАВЛЮК,
директор інституту народознав-

ства НАН України, доктор історичних
наук

“Літопис Бойківщини”.

ÐÅÍÒÃÅÍ²ÂÑÜÊÀ
ËÀÌÏÀ ²ÂÀÍÀ ÏÓËÞß
“Він прочитав звістку про Рент-

генове відкриття, лежачи ще в ліжку.
Підірвавшись із нього і схопившись
руками за голову, він раз у раз скри-
кував: “Моя лямпа! Моя лямпа!”.  Сьо-
годні 173 роки з дня народження Івана
Пулюя, уродженця Тернопільщини
(с.Гримайлів).

Так згадував син Пулюя про день, коли
батько довідався, що його відкриття при-
писано іншому. Пулюй одразу сів писати
листа колезі – Вільгельму Рентгену. Він
запитував Рентгена, чи користувався той
подарованими йому “лампами Пулюя”,
Рентген не відповів…

Пулюй 20 років досліджував невидимі
Х-промені, відомі нині як рентгенівські. Із
його експериментами Вільгельм Рентген
був добре знайомий. У Страсбурзі вони
працювали в одній лабораторії. Свою пер-
шу трубку Пулюй сконструював на 14
років раніше за Рентгена. Саме Пулюй по-
яснив природу виникнення Х-променів.
Йому належить і перший знімок повного
людського скелета.

Чому ж так сталося, що відкриття ук-
раїнця відоме світові під іншим іменем?

Це у листі до Пулюя так пояснив Аль-
берт Ейнштейн, котрий був його добрим
товаришем: “Не можу Вас нічим утішити:
що сталося — не змінити. Хай залишаєть-
ся при Вас сатисфакція, що й Ви вклали
свою частку в епохальне відкриття. Хіба
цього мало? А коли на тверезий розум,
то все має логіку. Хто стоїть за Вами, ру-
синами, — яка культура, які акції? Прикро
Вам це слухати, та куди дінешся від своєї
долі? А за Рентгеном — уся Європа”.

Іван Пулюй – збудував першу в Авст-
ро-Угорській імперії електростанцію, удос-
коналив телефон, першим дослідив нео-
нове світло, налагодив промислове ви-
робництво люмінесцентних ламп власної
конструкції.

Був першим деканом першого в Європі
електротехнічного факультету, радником
цісарського двору. Отримав пропозицію
стати міністром освіти Австро-Угорської
імперії, але відмовився за станом здоро-
в’я.

Крім того, Пулюй знав 15 мов. Пере-
клав на українську мову Біблію. Батьки,
які були дуже релігійними, хотіли, аби він
став священинком. Відмовившись від
цього, Пулюй втратив їхню фінансову
підтримку, але зумів досягти всього сам.

Фізик виявився не лише талановитим
ученим та винахідником, але й сімейною
людиною: з дружиною, яка була на 18 років
молодшою за нього, у них народилося 15
дітей, із яких живими до смерті Пулюя
залишилося лише шестеро.
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Припущення, що частина
родини Войтил має українсь-
ке походження, з’вилося дав-
но, хоча прямих документаль-
них підтверджень цього неба-
гато. Переважно, певність,
що Святий Іван Павло ІІ має
українську кров, ґрунтувала-
ся на свідченнях і мемуарах
близьких до родини людей,
а також на особливому став-
ленні самого папи до України
та чудовою українською мо-
вою, якою він промовляв під
час свого візиту в Україну
у 2001 році. У проповідях
і зверненнях Іван Павло ІІ ча-
сто повторював: «Улюблена
земля України», «Святая бать-
ківщино моя». Про свою спор-
ідненість з Україною Іван Пав-
ло ІІ говорив у проповіді  в Ук-
раїнському науковому інсти-
туті Гарвардського універси-
тету. Тоді він сказав, що його
мама Емілія була «русинкою»
(так у XIX — на початку ХХ с-
толіття називали українців Га-
личини й Волині), і саме їй він
завдячує володінням украї-
нською мовою.

Пан Юрій Скіра аналізує ро-
довід Кароля Войтили —
у майбутньому Папи Римсько-
го Івана Павла ІІ, опираючись
як на беззаперечні документи
і пам’ятки, так і на свідчення,
які можуть викликати сумні-
ви. Це нагадує дедуктивний
метод розлідувань. При цьо-
му прямого підтвердження ук-
раїнського походження Івана
Павла ІІ ні від нього самого, ні 
з Ватикану часів його пап-
ства — немає.

ПРО БАТЬКА
Достеменно відомо:

«18 травня 1920 року у мі-
стечку Вадовіце, на вулиці
Костельній, 2, народився Ка-
роль Юзеф Войтила. Після ба-
гатьох переїздів його батьки
оселилися в цьому місті і ви-
найняли просторе помешкан-
ня. Зараз у цьому будинку
музей — Родинний дім Івана
Павла ІІ».

Кароль був третьою дити-
ною у сім’ї і народився, як він
сам казав, у часи, коли
«більшовики вже йшли на Вар-
шаву».

«Родина батька — Кароля
Войтили-старшого, походила
зі села Чанєц, біля Бельсько-
Бялої. Дід по татові, Мацєй
Войтила, крім обробітку землі,
був ще й кравцем: навчився
цьому ремеслу в майстерні
свого батька, прадіда майбут-
нього папи. Другий його прадід,
по татові, був пекарем», –
розповідає історик.

Кароль Войтила-старший
(1879 р. н.) служив в австро-
угорському війську: спочат-
ку — на обов’язковій службі,
потім — як професійний
військовий. Після Першої світо-
вої війни, за Другої Речі Поспо-
литої (1918–1939), вийшов
у відставку в ранзі капітана.
У Кракові познайомився зі с-
воєю майбутньою дружиною
Емілією.

ПРО МАТІР
«Найцікавішим щодо нашого

питання про українське корін-
ня буде саме походження ма-
тері Івана Павла ІІ Емілії Качо-
ровської, — продовжує п.

Юрій. — Вона народилася
1884 року в подружжя Фелік-
са Качоровського та Марії з -
дому Шольц. Це була родина
краківських ремісників. Бать-
ко Марії, Шольц, був шевцем.
Фелікс Качоровський наро-
дився 1849 року в Бєльсько-
Бялій: він був лимарем — ре-
монтував сідла та кінську уп-
ряж. Згодом оселився з роди-
ною у Кракові, на вулиці Смо-
ленській, 15, і мав майстерню
та крамницю кінних екіпажів».

Емілія навчалася у школах
під керівництвом черниць ор-
дену Дочок Божої Любові: 4-
річній народній, а згодом, імо-
вірно, і 4-річній «цеховій». Коли
їй було 13 років, померла
її мама. Виховала її друга бать-
кова дружина — Анна. Всього
в Емілії було 12 братів і сестер
(зі зведеними), дехто з них
помер у дитинстві.
ПРО МАТЕРИНСЬКЕ КОРІННЯ

«Та повернімося до папи:
20 червня 1920 року малень-
кий Кароль Юзеф Войтила був
охрещений у костелі, що був
навпроти помешкання його
батьків: його охрестив
військовий капелан Францішек
Жак, — мовить далі п.
Юрій. — Хресними батьками,
як зазначено в парафіяльній
книзі, були Юзеф Кучмєрчик
і Марія Вядровська. З цього
моменту нам варто предста-
вити нашу версію щодо поход-
ження матері папи».

Отже, свого часу в середо-
вищі української діаспори на-
були розголосу свідчення ліка-
ря з м. Пассейк (Нью-Джерсі,
США), доктора Бориса Филип-
чака. Він, зокрема, розповідав,
що навчаючись у Ягеллонсь-
кому університеті на медично-
му факультеті, потоваришу-
вав з Едмундом Войтилою,
старшим на 14 років рідним
братом майбутнього папи. Він
працював лікарем у лікарні в -
Бєльську і помер 1932 року,
заразившись скарлатиною від

дитини, яку лікував.
Тоді, у часи студентства,

Едмунд Войтила познайомив
Бориса Филипчака зі своєю
двоюрідною сестрою, Софією
Кучмєрчик. Вона була донькою
хресного батька Кароля Юзе-
фа Войтили, Юзефа Кучмєр-
чика, і рідної сестри Емілії Вой-
тили, Ольги Качоровської. Фи-
липчак наголошував, що рід
матері папи — рід Качоровсь-
ких — був українським і похо-
див із Половщини (тепер —
Вітебська область, Білорусь).
Через утиски Унійної Церкви,
у ХІХ столітті на цих землях,
розділеної Речі Посполитої, Ка-
чоровські перебралися до Га-
личини, яка перейшла під ко-
рону Австро-Угорщини. Посту-
пово родина сполонізувалася,
хоча вдома розмовляли і ук-
раїнською, і польською мова-
ми.

ВЕРСІЯ VS ВЕРСІЯ
«Читаючи свідчення Бориса

Филипчака, впадає в очі один
факт: він пише, що хресними
батьками Кароля Юзефа Вой-
тили були Юзеф Кучмєрчик
і Ольга Качоровська, сестра
Емілії. Проте з парафіяльної
книги знаємо, що насправді
хресною була Марія Вядровсь-
ка», — каже п. Юрій.

Тобто тут маємо протиріч-
чя у документах і свідченнях
людини, досить близької до 
родини Войтил.

«Так, поза всяким сумнівом,
родина Кучмєрчиків була
дуже близька Войтилам, —
каже історик, — Коли 30 квітня
1929 року Емілія померла (Ка-
ролеві тоді було 9 років —
ред.), її поховано саме у 
гробівці родини Кучмєрчиків
на краківському Раковицько-
му цвинтарі. У 1934 році
її тлінні останки були перене-
сені до гробівця родини Качо-
ровських. 7 травня 2020 року
розпочався беатифікаціний
процес Емілії Качуровської —
матері святого Івана Павла ІІ».

«Але ця перша неточність
викликає недовіру до свідчень
Бориса Филипчака. Думаю,
дослідження роду Качоровсь-
ких ще чекає на свого істори-
ка, який, на підставі архівних
документів, дасть нам вичер-
пну відповідь на запитання, -
чи мав святий Іван Павло ІІ ук-
раїнське коріння, чи ні», —
ставить три крапки історик.

ЧИ МАВ СВЯТИЙ ПАПА
РИМСЬКИЙ ІВАН ПАВЛО
II УКРАЇНСЬКЕ КОРІННЯ?
Коли подивимося на життя дуже відомих людей, то

одне з найскладніших питань для дослідників — те,
що стосуються походження та роду. Впродовж
століть губляться документи, неточно передають-
ся родинні перекази і з’являється основа для міфу. Та,
як би там не було, багатьом людям цікаво, хто був
предком тієї чи тієї історичної особи. Цей епізод
«Історій з історії УГКЦ» — версія історика Церкви п.
Юрія Скіри щодо можливого українського коріння свя-
того Івана Павла ІІ.
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ВПЛИВ НЕГАТИВНОЇ ЛЮ-
ДИНИ

Одні люди розповідають
про свої проблеми, щоб от-
римати підтримку і пора-
ду. А інші – щоб перекинути
свій негатив на іншого.  По-
трібно навчиться розрізня-
ти.

Може бути, люди, що на-
лежать до другої категорії,
назвуть тебе байдужим егої-
стом, коли ти відмовишся
йти у них на поводу. Може
бути, спробують вселити
почуття провини, або ще
щось неприємне. Не страш-
но. Компенсацією буде
приплив енергії та почуття
самоповаги після відмови
від токсичного спілкування.

ЧОМУ НЕ ВАРТО ВИСЛУ-
ХОВУВАТИ СКАРГИ

Тому що той, хто тільки
скаржиться, нічого не ро-

бить для того, щоб змінити
своє життя. Йому звично
бути в ролі скривдженого. 
Такий у нього психотип, та-
кий світогляд.

Вислухаєш ти його, а чим
допоможеш? Нічим. Йому
не потрібна допомога, йому
потрібно поговорити. А роз-
мова без мети не має сен-
су.

Скаржачись, він підсвідо-
мо, а буває, і свідомо
знімає з себе почуття про-
вини за свою нещасливість.
 З такими людьми повинен
працювати фахівець, який
уміє впливати на спосіб
мислення.

Найбільше негативного
впливу на людину роблять
власні думки про погане.

Ти ніколи не розв’яжеш
проблеми того, хто вічно
скаржиться, тому що він і

не має наміру їх вирішува-
ти. Ти ніколи не втішиш його
душу співчуттям, бо воно
йому й не потрібне. Все, до
чого він прагне, – знайти
звільнення від відповідаль-
ності за свою долю. Тобто
до неможливого.

ЩО ВІДБУВАЄТЬСЯ З
НАМИ, КОЛИ МИ ПОСТІЙНО
ВИСЛУХОВУЄМО СКАРГИ

Ми віддаємо енергію в
нікуди. Ми хочемо допомог-
ти, але розв’язання про-
блеми не приходить. Ми
пробуємо знову і знову, і в
результаті виснажуємося.

ПЕРШІ ОЗНАКИ ВИСНА-
ЖЕННЯ:

1. Емоційний дисбаланс.
2. Складнощі з розв’язан-

ня власних проблем.
3. Проблеми з концентра-

цією.
4. Поява негативних ду-

мок.
ЩО МИ МОЖЕМО ЗРОБИ-

ТИ, ЩОБ НЕ ЙТИ НА ПО-
ВІДКУ У ЛЮДЕЙ, ЩО СКАР-
ЖАТЬСЯ:

1. Встановити та зберіга-
ти дистанцію

Можливо, той, хто скар-
житься, спочатку образить-
ся на таку реакцію. Але на-
справді, якби кожен пере-
став вислуховувати його не-

скінченні розмови про
марність буття, йому дове-
лося б нарешті розв’язува-
ти свої проблеми, замість
того, щоб тільки говорити
про них, або перестати за-
циклюватися на поганому.

2. Дати зрозуміти тому,
хто скаржиться, що нема
кого назвати відповідаль-
ним за те, що відбуваєть-
ся, крім нього самого

Припустимо, ти вислухав
людину. Раз так, то не по-
жалій часу ще й на те, щоб
сказати співрозмовнику
чесно, що є проблема ло-
кальна, на яку він скар-
житься, і є більш глобаль-
на, до якої входить його не-
гативне ставлення до ситу-
ації й до життя взагалі.

3. Не показувати
«слабкість»

Той, хто скаржиться – це
маніпулятор. Не показуй
йому свою готовність йти у
нього на повідці. Так ти по-
губиш двох – і себе, і його.
 Негативна діяльність люди-
ни, яка тобі скаржиться, так
ніколи не припиниться. -
Виснаживши тебе, вона
знайде собі іншу жертву.

4. Встановити межі
Попроси його поважати

твоє право на особистий
простір. А також на вибір
теми розмови. Ти можеш
сказати, що не хочеш весь
час розмовляти про «тра-
гедії та біди». Тоді людина
змушена буде відірватися
від негативу.

ЛЮДИНА, ЯКА ПОСТІЙНО
СКАРЖИТЬСЯ І НИЄ, ЗАБИРАЄ

ТВОЮ ЖИТТЄВУ ЕНЕРГІЮ
Уміння проявляти співчуття та емпатію вва-

жається позитивною якістю. Але важливо виявляти
їх правильно. Якщо після розмови з іншою людиною ти
відчуваєш себе виснаженим, значить, потрібно заду-
матися про те, чи не змінити свою поведінку. У нашо-
му житті багато проблем. Є вони і у наших близьких і
знайомих, і нам часто доводиться вислуховувати
скарги на щось або на когось. З одного боку, це при-
родно, людям хочеться якось зняти напругу, вигово-
ритися, і ми їм у цьому сприяємо. З іншого – постійне
вислуховування чужих скарг відбирає у нас енергію.

ßÊ ÏÎÄÎËÀÒÈ ÃÐ²Õ ÓÍÈÍ²ß (Â²Ä×ÀÞ):
3 сильні поради від світлої пам’яті

о. Василя Поточняка
Слово “униніє” перекладається українською як “по-

рожнеча”, “лінивство” і “смуток”. На жаль, чимало
людей перебувають у цьому стані. Як же з нього вий-
ти?

1. Довіра Отцю Небесному.
Бог тебе, мене, любить. І я Йому довіряю. Як людина

визнає Бога за авторитет, то вона здатна вийти з унинія.
Але якщо ми не довіряємо Отцю Небесному, то дуже тяж-
ко цього досягти. Наприклад, люди живуть на віру, без
шлюбу. Кажуть, що мовляв зараз усі так роблять. Але у та-
кому випадку можна потрапити в униніє у 25 і не вийти з
нього до 80-ти. Каже Христос: “Перелюбці, чужеложники
Царства Божого не успадкують”. Ти вже є у пеклі, якщо не
хочеш боротися із своїм тяжким гріхом. Якщо ти борешся,
каєшся і встаєш, то ти шукаєш Неба. Роби щось: проси,
молися, шукай.

2. Послух духівнику. Саме він може вивести нас із унинія.
Якщо ми будемо мати духівника, з яким зможемо под-

ілитися обставинами свого життя. Саме він зможе дати

нам цінну духовну пораду, пам’ятати про нас у молитві. Бог
дивиться не на те, що ми досягаємо, а скільки зусиль ми
докладаємо.

3. Витривалість і любов.
Саме вони витягають з унинія. Яка любов? А любов того,

хто нам помагає. Якщо ми хочемо комусь допомогти, то
маємо найперше любити ту людину духовно. Молитися,
постити у її намірі. Якщо ми людину не любимо, то ми їй не
допоможемо.

Щоб вийти з унинія, має бути систематична праця над
собою. Не бійся. Те, що ти починаєш у сотий раз, це краще
ніж у 99-й. Витривалість. Якщо ми в якийсь гріх входимо,
то це відбувається поступово. Наприклад, куріння. Куримо
одну цигарку, а потім і до пачки в день не далеко. А щоб
вийти з гріха, потрібен також час.

Стараймось ніколи не впадати в униніє, бо це дуже тяж-
кий стан. Бо він непомітний, а непросто з нього вийти.
Пильнуймо. Ми будемо набагато більше духовно горіти і
світитися, якщо не потраплятимемо у цей стан. Якщо по-
бачили у собі якісь його початки - ідімо до Сповіді, каймо-
ся, просімо, читаймо, постьмо. Бо униніє - це кінець. Лю-
дина немов потрапляє у павутину. А всі люди ним діткнуті.
Ці прояви є у кожного з нас.
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– матеріали рекламного характеру.

ÑÏ²Â×ÓÂÀªÌÎ
Колектив НПП «Бойквіщина» сумує з приводу передчас-

ної смерті інспектора природно-заповідного фонду Михай-
ла Михайловича Тупичака та висловлює щирі співчуття
рідним і близьким покійного.

Педагогічний колектив Нижньовисоцької гімназії вислов-
лює щирі співчуття вчителю Марії Михайлівні Федько та
директору гімназії Івану Миколайовичу Федьку з приводу
тяжкої втрати – смерті батька та тестя.

Колектив Турківської дитячої музичної школи сумує з при-
воду смерті колишньої працівниці Марії Михайлівни Баб’-
юк і висловлює щирі співчуття рідним та близьким покійної.

Колектив старої школи м.Турка глибоко сумує з приводу
смерті колишньої вчительки Леонтини Іванівни Дмитрах і
висловлює щирі співчуття чоловікові – колишньому бага-
торічному директору школи – Андрію Федоровичу Дмитра-
ху, рідним та близьким покійної.

Працівники терапевтичного відділу Турківської централь-
ної міської лікарні висловлюють щирі співчуття лікарю
приймального відділення Руслану Володимировичу Дмит-
ришину з приводу тяжкої втрати – передчасної смерті бать-
ка.

Працівники ветеринарної служби Турківщини висловлю-
ють щирі співчуття колезі по роботі Надії Степанівні Дмит-
ришин з приводу тяжкої втрати – передчасної смерті чо-
ловіка – Володимира Михайловича.

Колектив Боринської селищної ради висловлює щирі
співчуття старості старостинського округу №11 (села –
Риків, Межигір’я, Багнувате) Миколі Петровичу Занковичу
з приводу тяжкої втрати – смерті матері.

Рада ветеранів Турківського РВ УМВСУ у Львівській об-
ласті висловлює щирі співчуття пенсіонеру органів
внутрішніх справ, підполковнику міліції у відставці Ігорю
Романовичу Сакалю з приводу тяжкої втрати – смерті ма-
тері.

ЧЕМПІОНАТ
ТУРКІВСЬКОЇ ДЮСШ
«ЮНІСТЬ» З ШАШОК

У неділю, 5 листопада, в Турківській ДЮСШ
«Юність» відбулися змагання з шашок – 64, у яких
взяли участь 26 юних спортсменів, що змагалися в
чотирьох групах.За результатами змагань місця роз-
поділились так:

ДІВЧАТА ДО 8 РОКІВ: 1. Христина Сушицька, 2. Евеліна
Яворська, 3. Вероніка Крецул. ЮНАКИ ДО 8 РОКІВ: 1. Дмит-
ро Яворський, 2. Володимир Павлович, 3. Богдан Пукшин.
ДІВЧАТА ДО 16 РОКІВ: 1. Софія Леневич, 2. Вікторія Голо-
ванич, 3. Соломія Крецул. ЮНАКИ ДО 16 РОКІВ: 1. Андрій
Яворський, 2. Юрій Співак, 3. Андрій Комарницький.

Особливо порадували своїми перемогами Софія Лене-
вич і Андрій Яворський, які були наймолодшими учасни-
ками в категоріях до 16 років.

Всі призери змагань нагороджені грамотами. А готува-
ли юних шашкістів до змагань тренери-викладачі спорт
школи з шашок – Богдан Москаль та Володимир Комар-
ницький.

Тепер кращі учні представлятимуть Турківську громаду
на чемпіонаті області з шашок - 64, який відбудеться 11
листопада в м. Яворів.

Василь ПОТОЧНИЙ,
начальник відділу спорту, молоді, оборонної, мобілі-

заційної роботи, цивільного  захисту та взаємодії з пра-
воохоронними органами Турківської міської ради.

Втрачену трудову книжку, видану 02.04.2015 року това-
риством з обмеженою відповідальністю «НАДРАГІДРО-
БУРМАШ» на ім’я Івана Мирославовича Ільківа, вважати
недійсною.




